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 المستخلص
ػٍٝ ِؼشفخ اٌؼٛاًِ اٌجشش٠خ اٌّؤثشح ػٍٝ إٌّٛ ٘زٖ اٌذساسخ  أٔصت ا٘زّبَ

ٚرٌه ِٓ خلاي اٌىشف ػٓ ِشاحً رطٛس " اٌؼّشأٟ فٟ ِذ٠ٕخ خذح
, اٌزشو١ت اٌؼّشأٟ ٌّذ٠ٕخ خذح ِٕز أْ وبٔذ داخً اٌسٛس ٚثؼذ ٘ذِٗ

ٌّخزٍفخ ا ٚرطج١ك ػذد ِٓ اٌّفب١ُ٘ ٚإٌّبرج إٌظش٠خ اٌزٟ رفسش ّٔٛ اٌّذْ
ثغ١خ اٌٛصٛي اٌٝ ِذٜ صلاح١زٙب فٟ رفس١ش ٚالغ إٌّٛ اٌحعشٞ فٟ 

٠ؼزّذ ػٍٝ ( اٌّسبحخ اٌّسزؼٍّخ اٌّج١ٕخ)ٚح١ث اْ إٌّٛ اٌؼّشأٟ.ِذ٠ٕخ خذح
ِدّٛػخ ِٓ اٌؼٛاًِ الإلزصبد٠خ ٚاٌذ٠ّٛغشاف١خ ٚاٌخذ١ِخ خبءد ٘زٖ 

رأث١ش اٌذساسخ ثٙذف اٌزؼشف ػٍٝ ٘زٖ اٌّزغ١شاد اٌّزٛلغ اْ رىْٛ راد 
٘ـ اٌٝ ػبَ 1400ػٍٝ إٌّٛ اٌؼّشأٟ فٟ ِذ٠ٕخ خذح خلاي اٌفزشح ِٓ ػبَ 

اٌزمبس٠ش اٌصبدسح ِٓ ٚصاسح  ٚلذ اسزمذ ٘زٖ اٌذساسخ ث١بٔبرٙب ِٓ. ٘ـ1425
, ٚصٕذٚق اٌز١ّٕخ اٌؼمبس٠خ, ٚٚصاسح اٌزخط١ػ, ْ اٌجٍذ٠خ ٚاٌمش٠ٚخاٌشئٛ

. لاسزشؼبس ػٓ ثؼذٚاٌصٛس اٌفعبئ١خ ٚث١بٔبد ا,ٚرٛلؼبد اٌض٠بدح اٌسىب١ٔخ
, أبد رّذ الاسزؼبٔخ ثّدّٛػخ ِٓ إٌّب٘ح اٌؼ١ٍّخرح١ًٍ ٘زٖ اٌجٟٚػٕذ 

ارجبع :ٚاٌزٟ ِٕٙب, حصبئ١خ ٚاٌىبسرٛخشاف١خٚاسزخذاَ اٌؼذ٠ذ ِٓ اٌٛسبئػ الإ
٘زا ِٚٓ أخً رمذ٠ُ (. صٌٟٛالأ)ٚإٌّٙح اٌّٛظٛػٟ, ج اٌزبس٠خٟإٌّٗ

د اٌجبحثخ ثأسٍٛة اسزؼبْفمذ , ٜ ١٘ئخ أشىبي رٛظ١ح١خيرٍه اٌج١بٔبد ع
ٚخشاف١خ اٌزح١ًٍ اٌىبسرٛخشافٟ ػٍٝ ١٘ئخ سسِٛبد ث١ب١ٔخ ٚأشىبي د٠ُ

رج١ٓ أْ ل١ُ  ٚإشبساد  :ِٚٓ اُ٘ ٔزبئح ٘زٖ اٌذساسخ. ٚخشائػ حبسٛث١خ
اٌّؼبِلاد رزٕبست ِغ إفزشاظبد اٌذساسخ ٚارعح أْ اٌّزغ١شاد اٌّسزمٍخ 

إٌّٛ اٌؼّشأٟ ٌّذ٠ٕخ خذح اٌزٟ رسبُ٘ ٚثذسخخ ػب١ٌخ ِٓ اٌثمخ فٟ رحذ٠ذ 
ِزٛسػ , ٚاٌشلُ اٌم١بسٟ ٌٍسىٓ, رشاخ١ص ثٕبء اٌزش١١ذ: ٟ٘ ػٍٝ اٌزٛاٌٟ

ح١ث أثجزذ اٌذساسخ . ٚلشٚض صٕذٚق اٌز١ّٕخ اٌؼمبسٞ,دخً اٌفشد
ثبفزشاض ثجبد اٌؼٛاًِ الأخشٜ ػٍٝ حبٌٙب أْ ّٔٛ ِذ٠ٕخ خذح ٠زحىُ ف١ٗ 

ل١ٍلًا ٘زا اٌزأث١ش ثٕحٛ  ث١ّٕب ٠ٕخفط% 95ػذد رشاخ١ص ثٕبء اٌزش١١ذ ثٕحٛ
٠ٚٛثش ػذد , ٌىً ِٓ اٌشلُ اٌم١بسٟ ٌٍسىٓ ِٚزٛسػ دخً اٌفشد% 93

ٚخ١ّغ اٌّزغ١شاد اٌّسزمٍخ . ػٍٝ الاِزذاد اٌؼّشأٟ%70اٌمشٚض ثٕسجخ
رزشبسن ٚرزفبػً ف١ّب ث١ٕٙب ٌززشن أثش٘ب ثبلإ٠دبة  ػٍٝ ّٔٛ اٌّذ٠ٕخ ثٕسجخ 

%  10ٚاْ (  0,5) ٠خػٕذ ِسزٜٛ ِؼٕٛ(0,90)إسرجبغ ِٛخت لٛٞ ثٍغ
.  فمػ ٠زحىُ ف١ٙب ِزغ١شاد أخشٜ 
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Abstract 

The focus of this study is to aknowlidge the human factors affecting 

urban growth in Jeddah city. This is through detecting the phases on 

urban development of Jeddah city since it was inside the fence and after 

its demolition, with application of number of concept and theoretical 

models which explain the growth different cities in order to determine the 

extent of their validity in the explanation of the current urban growth in 

Jeddah city. As the urban growth (area used for construction) depends 

upon a number of economic, demographic and services factors; this study 

aims to determine these parameters done through using chain data of 

these parameters, which are expected to be effective within the period 

from 1400 to 1425 AH. . This study used data from reports issued by the 

Ministry of Municipal and Rural Affairs, the Ministry of Planning,the real 

estate development fount, the expectations of the population increase, 

satellite imagery and remote sensing data. In analyzing the data different 

approaches and numerous statistical and cartographic techniques were 

employed: the historical approach, the use of descriptive and analvtical 

quantitive methods. In order to present the data visually, several graphs, 

figures and computer maps were drawn. The most important results of 

this study; we revealed that the values and indicators are proportional 

with the hypotheses of the study. We revealed that the independent 

parameters which participate by a high degree of confidence in 

determining the urban growth of Jeddah city are the following: 

construction licenses, standard house number, mean income of the 

individual, and loans from the real estate development fund. The study 

has proved, provided that the other parameters are stable, that the growth 

of Jeddah city is governed by the number of construction licenses by 

about 95%, while this effect is a little bit reduced to about 93% for both 

the standard house number and the mean income of the individual. The 

number of loans affects the urban growth by 70 %. All the independent 

parameters participate and interact with each other to give their positive 

effects on the urban growth by strong positive link reached (0.90) on 

incorporeal level (0.5). Only 10% are controlled by other parameters. 
 

  

 


